DOI: 10.18572/2072-4160-2020-1-9-11

УДК 343.575 ББК 67.408

Критерии продолжаемого сбыта наркотических средств

Винокуров Виктор Николаевич,

доцент кафедры уголовного права и криминологии Сибирского юридического института Министерства внутренних дел Российской Федерации, кандидат юридических наук, доцент (г. Красноярск) VinokurSiblaw@mail.ru

Цель: выработать критерии разграничения продолжаемого сбыта наркотических средств от совокупности преступлений, предусмотренных ст. 228.1 УК РФ.

Метод исследования: для решения поставленной цели исследованы документы (определения Верховного Суда РФ), проведен анализ различных точек зрения, высказанных в теории уголовного права.

Выводы: учитывая, что объектом преступления, предусмотренного ст. 228.1 УК РФ, является здоровье населения, как одно продолжаемое преступление следует квалифицировать сбыт наркотических средств разным лицам как при конкретизированном, так и не конкретизированном умысле, если сбываемые наркотические средства составляли ранее единую массу. Такие признаки, как сбыт наркотических средств разным лицам и разным способом, не должны влиять на квалификацию.

Научная и практическая значимость: использование указанного критерия при квалификации позволит при применении норм уголовного права соблюдать принципы законности и справедливости.

Ключевые слова: сбыт наркотических средств, совокупность преступлений, здоровье населения.

Criteria of Continuous Sale of Drugs

Vinokurov Viktor N.

Associate Professor of the Department of Criminal Law and Criminology of the Siberian Law Institute of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation PhD (Law), Associate Professor (Krasnoyarsk)

Purpose: to develop criteria for distinguishing the continued sale of narcotic drugs from the aggregate of crimes provided for in Article 228.1 of the Criminal Code of the Russian Federation.

Methodology: to solve the set goal, documents (definitions of the Supreme Court of the Russian Federation) were examined, various points of view expressed in the theory of criminal law were analyzed.

Conclusions: taking into account that the object of the crime provided for in Article 228.1 of the Criminal Code of the Russian Federation is the health of the population, how one ongoing crime should qualify the sale of narcotic drugs to different people with both specific and non-specific intent, if the sold drugs were previously a single mass. Signs such as the sale of drugs to different people and in different ways should not affect the qualifications.

Scientific and practical significance: the use of the specified criterion for qualification will, when applying the norms of criminal law, comply with the principles of legality and justice.

Keywords: sale of narcotic drugs, set of crimes, public health.

Nº 1 / 2020 **9**